

Italy (ratification: 1981)

Observation 2007

1. The Committee notes the information in the Government's most recent report including its response to the Committee's previous comments. The Committee notes with interest the information that the Government intends to give increased attention to accidents at work and that through the recently adopted Law concerning the reorganization and reform of standards on health and safety (Act No. 123 of 3 August 2007), the Government has received delegated authority to reorganize and reform the standards on occupational safety and health, to improve the cooperation between and vigilance exerted by the different national authorities supervising compliance with national legislation on occupational safety and health. **The Committee requests the Government to keep it informed on all measures taken to implement this national reform in the area of occupational safety and health, including on specific actions taken to improve the application of the present Convention.**

2. Article 1, paragraphs 1-3 of the Convention. Prohibited substances or substances subject to authorization. The Committee notes the information submitted by the Government on the adoption of Legislative Decree No. 257 of 25 July 2006 (OG, No. 211 of 11 September 2006) concerning cessation of the use of asbestos. The Committee notes, inter alia, that the maximum exposure limit for all types of asbestos has now been lowered to the EU standard (see Directive 2003/18/CE regarding exposure of workers to the risks arising from asbestos) of 0.1 fibres per cubic centimetre of air measured as a time-weighted average over eight hours, and that any demolition activity and removal of asbestos can only be carried out by recognized entities qualified to carry out such work. **The Committee requests the Government to continue to provide information on the practical application of these provisions of the Convention, including on progress made concerning the implementation of Legislative Decree No. 257 of 25 July 2006 concerning cessation of the use of asbestos.**

3. Article 3. Preventive measures and record keeping. In response to its previous comments, including the observations made by the Italian General Confederation of Workers (CGIL), the Italian Confederation of Trade Unions (CISL) and the Union of Italian Workers (UIL) that relevant legislative provisions calling for the establishment of an appropriate system of records have not been effectively implemented in practice, the Committee welcomes the information that the Government has initiated work, inter alia, with the assistance of the Higher Institute for Occupational Safety and Health (ISPESL), for the realization of an information system capable of determining carcinogenic situations at work, as provided for in Section 71 of Legislative Decree No. 626/94 on job security (as amended). **Against this background, the Committee requests the Government to continue to report on the application of this provision of the Convention, including on progress as regards the initiative to reform its system for keeping records.**

4. Article 5. Alternative employment. With reference to its previous comments, the Committee notes that the Government's report does not provide any additional information in this respect. **The Committee therefore reiterates its request to the Government to provide additional information on the application in practice of this Article of the Convention.**

1. La commission note les informations contenues dans le rapport le plus récent du gouvernement, y compris la réponse à ses précédents commentaires. Elle note avec intérêt l'information selon laquelle le gouvernement a pour objectif d'accroître l'attention portée à la question des accidents du travail. Par ailleurs, grâce à la loi récemment adoptée sur la réorganisation et la réforme des normes sur la santé et la sécurité (loi no 123 du 3 août 2007), le gouvernement a reçu l'autorité déléguée voulue pour réorganiser et réformer les normes sur la santé et la sécurité au travail, améliorer la collaboration entre les différentes autorités nationales chargées de contrôler la conformité avec la législation nationale sur la santé et la sécurité au travail et la vigilance exercée par elle. **La commission prie le gouvernement de la tenir informée de toutes mesures prises pour mettre en œuvre cette réforme nationale dans le domaine de la sécurité et de la santé au travail, en particulier sur les mesures spécifiques prises afin d'améliorer l'application de la présente convention.**

2. Article 1, paragraphes 1 à 3, de la convention. Substances interdites ou substances soumises à autorisation. La commission note également les informations soumises par le gouvernement au sujet de l'adoption du décret législatif no 257 du 25 juillet 2006 (GO, no 211 du 11 septembre 2006) concernant l'arrêt de l'utilisation de l'amiante. La commission note entre autres que la limite d'exposition maximale pour tous les types d'amiante a été abaissée pour correspondre à la norme de l'UE (voir la directive 2003/18/CE concernant l'exposition des travailleurs aux risques encourus avec l'amiante), pour être de 0,1 fibre par centimètre cube d'air mesuré en tant que moyenne pondérée de temps sur un laps de temps de huit heures. Elle note également que toute activité de démolition et d'extraction de l'amiante ne peut être menée que par des entités reconnues et qualifiées pour effectuer ce genre de travail. **La commission prie le gouvernement de continuer à fournir des informations sur l'application pratique de ces dispositions de la convention, y compris sur les progrès concernant l'application du décret législatif no 257 du 25 juillet 2006 relatif à l'arrêt de l'utilisation de l'amiante.**

3. Article 3. Mesures préventives et système d'enregistrement des données. En réponse à ses précédents commentaires, en particulier aux observations formulées par la Confédération générale italienne du travail (CGIL), la Confédération italienne des syndicats de travailleurs (CISL) et par l'Union des travailleurs italiens (UIL), selon lesquelles les dispositions législatives sollicitant la création d'un système approprié d'enregistrement n'ont pas encore été effectivement mises en pratique, la commission accueille favorablement l'information selon laquelle le gouvernement a entrepris des travaux, avec l'aide, notamment, de l'Institut supérieur pour la protection de la sécurité et de la santé au travail (ISPESL), en vue de la mise en place d'un système d'information capable de déterminer les situations cancérogènes au travail, comme le prévoit l'article 71 du décret législatif no 626/94 sur la sécurité de l'emploi (tel qu'amendé). **Dans ce contexte, la commission prie le gouvernement de continuer à rendre compte de l'application de cette disposition de la convention, notamment sur les progrès accomplis en ce qui concerne l'initiative visant à réformer son système d'enregistrement des données.**

4. Article 5. Autre emploi. En réponse à ses précédents commentaires,